
Minimitzar el contacte so-
cial i incrementar les me-
sures de seguretat sanità-
ria el 14-F per reduir al
màxim el risc en un con-
text de pandèmia i de
pressió assistencial que el
Departament de Salut xi-
fra en 700 persones a les
UCI i 140.000 confinats.
En definitiva, inculcar a
una població amb por el
missatge que anar als col-
legis electorals, així com
formar part d’una mesa,
“és segur”. Amb aquests
objectius es va tornar a re-
unir ahir la taula de par-
tits, per repassar la sèrie
de protocols, fins a cinc,
en què han estat treballant
els darrers deu mesos i que,
per exemple, incrementen
en un 10% el nombre de
locals electorals arreu de
Catalunya, un percentatge
que a Barcelona s’enfila fins
al 40%, va explicar el direc-
tor general de Participació
Ciutadana i Processos Elec-
torals, Ismael Peña-López

L’objectiu és reduir al
màxim les aglomeracions
i el contacte social i, per ai-
xò, destaca l’esforç per bus-
car espais alternatius als lo-
cals tradicionals dels ajun-
taments més petits i passar
majoritàriament a polies-
portius, pavellons o centres
cívics que permetin man-
tenir les distàncies de segu-
retat, tenir una millor ven-
tilació i espaiar, també, el

nombre de meses per dipo-
sitar el vot, que també creix
un 10%. Ahir també es va
confirmar en la taula de
partits, tal com s’especifica
en una nota de premsa
del govern, que es farà un
test d’antígens als mem-
bres de les meses just abans
de constituir-se, possibili-
tat que ja recullen els proto-
cols del Procicat aprovats i
que ja va avançar aquest
diari ahir, tot i que el dispo-
sitiu concret es tractarà en
una reunió amb el Departa-
ment de Salut demà. El se-

cretari general de Salut,
Marc Ramentol, va comen-
tar que “segurament” se’n
farien, mentre que Peña-
López, abans de la reunió,
va explicar que s’havia de
decidir si serien PCR o bé
tests d’antígens.

En la reunió tècnica de
la taula de partits es van re-
passar els protocols apro-
vats amb consens i en els
quals es treballa des de fa
deu mesos. Assumit ja per
les formacions que les elec-
cions seran el 14-F, malgrat
que el govern i la majoria

dels grups són partidaris de
l’ajornament al 30 de maig,
decisió ara en mans del Tri-
bunal Superior de Justícia
de Catalunya (TSJC) abans
del dia 8 de febrer, el conse-
ller Bernat Solé va dema-
nar a les formacions que es
conjurin per “generar con-
fiança” als ciutadans.

Pocs canvis
Peña-López va explicar que
el gros dels protocols no
canviarà en els pròxims
dies, tot i que demà s’abor-
darà la possibilitat de vacu-
nar els membres de les me-
ses i la qüestió de si ja en
tenen prou amb el manual
que rebran en què s’explica
com s’han de posar els
equips de protecció indivi-
dual en la darrera franja re-
comanada de votació, re-
servada a les persones en
quarantena i contactes es-
trets de contagiats, o si han
de rebre una formació es-
pecífica de sanitaris dies
abans o un assessorament
el mateix 14-F. El debat de
la vacunació gira a l’entorn
de l’ètica, ja que podria sig-
nificar prioritzar un col·lec-
tiu per sobre d’altres, però
també de la logística, ja que
la necessitat de conservar
refrigerades les dosis “re-
quereix concentració de
persones i els membres de
les meses estan escam-
pats”. I una darrera qües-
tió, assenyala Peña-López,
és també si has de vacunar
les 120.000 persones entre
integrants de la mesa (pre-

sident i dos vocals) i els seus
substituts, o esperar que
es presentin al·legacions i
es faci el segon sorteig. “Lla-
vors potser no hi arribem a
temps”, reflexionava.

Peña-López veu obvi que
la gent tingui por d’anar a
votar i de formar part de les
meses, perquè va “en con-
tra del que t’ha dit l’admi-
nistració un any sencer”.
Però té clar que és segur
anar a votar amb tots els
protocols establerts. Creu
que hi pot haver més gent
que presenti recurs per no
formar part de les meses,
i “molts seran reals”, però
aquesta propera setmana
veuran si se supera de molt
la mitjana d’altres comicis,

fet que suposarà “una aler-
ta”, perquè podrien peri-
llar algunes meses. El pro-
cediment de substitució,
però, està molt reglat; pri-
mer, amb els substituts
sortejats, i amb la potestat
de les juntes electorals
d’imposar-ho a qualsevol
persona que sigui al local
electoral i compleixi els re-
quisits. “Si ni així s’aconse-
gueix, es torna a intentar
48 hores després.” En el
cas de tenir símptomes de
Covid-19, el protocol esti-
pula enviar la persona al
CAP perquè li faci la baixa,
que enviarà a la junta elec-
toral, la qual, complint el
que fixa la llei electoral, la
substituirà pel suplent. ■

Jordi Alemany
BARCELONA

ESPAIS S’amplia un 10% el nombre de locals de vot al país i un 40% a Barcelona per
reduir contactes PROVES Confirmat el test d’antígens a les meses CLAU Els recursos
que es rebin aquesta setmana indicaran si podria perillar la constitució de les meses

Més col·legis
electorals i més
protecció el 14-F

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

4.000
persones com a mínim vet-
llaran per la seguretat sanità-
ria als col·legis, designades
pel govern i els ajuntaments.
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“Els meus pares i la
meva dona van a votar.
Si cregués que no és
segur i que m’hi estan
obligant, plegaria”
Ismael Peña-López
DIRECTOR GENERAL DE PARTICIPACIÓ
CIUTADANA I PROCESSOS ELECTORALS

El director general de Partici-
pació Ciutadana i Processos
Electorals, Ismael Peña-Ló-
pez, tampoc vol especular so-
bre la decisió que prendrà el
TSJC sobre l’ajornament o no
de les eleccions a mitja cam-
panya. Per “responsabilitat”,
han de treballar pel 14-F, data
que pensa que es mantindrà,
però “no saber-ho segur” els
ha “perjudicat moltíssim”, en
l’organització i econòmica-

ment. Si hi ha canvis, podrien
perdre “25 dels 35 milions”,
que podrien recuperar en
part si “fossin ajornades”, pe-
rò “havent estat suspeses”,
ja no servirien les butlletes ni
les comunicacions. Per ara,
només es podria aprofitar
part de la feina dels prepara-
tius i la recerca de locals,
el disseny dels dispositius,
l’aplicació i el lloc web, que re-
presenten uns cinc milions.

Els protocols d’adequació dels
col·legis electorals volen evitar
aglomeracions, com aquesta del
21-D del 2017 a Barcelona ■ DANI RÍOS

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“Podríem perdre 25 dels 35 milions”

Transmissió

0,97
Dada anterior: 1,02

Els nous contagiats per
cada positiu no han de
superar l’1

Llits d’UCINous contagis

3.675
Dada anterior: 4.390

L’indicador hauria
d’estar en 1.000
contagis/dia

659
Dada anterior: 631

Les UCI haurien d’acollir un
màxim de 300 malalts
greus
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Votar

l’escola. Dono per fet que els de les queixes per un Nadal
restrictiu, els negacionistes, els que feien cues a les boti-
gues, els que volen la restauració oberta i menys confina-
ment hi aniran si els convenç alguna opció política. Els
protocols de seguretat semblen igual o millors que en
molts d’aquests casos. Cal, això sí, protegir al màxim els
membres de les meses.Jordi Alemany

Sembla que algun dia podrem, o ens permetran quan vul-
guin alguns, anar a les urnes en pandèmia. Aquest vodevil
polític i jurídic en què continuem instal·lats ens té acostu-
mats a pensar que tot pot passar, tot és incert i imprevisi-
ble. Hi aniré amb por; sí, és clar, però la mateixa que de-
uen tenir els que cada dia s’han de desplaçar per anar a
treballar o la que tenen d’altres a l’hora de portar els fills a
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Metges i experts en epide-
miologia mostren reticèn-
cies, quan no rebuig, a la
imminent celebració
d’eleccions al Parlament i,
tot i que declinen fer consi-
deracions polítiques, sí que
expressen molts dubtes
sobre les garanties sanità-
ries que es poden oferir als
votants. Jaume Padrós,
president del Col·legi de
Metges de Barcelona, ad-
met que “no hi haurà un
moment dolç per celebrar
unes eleccions, ni ara, ni
tampoc podem assegurar
que d’aquí uns mesos tin-
drem les condicions idò-
nies”. Padrós, però, ajorna-
ria les eleccions ja que s’al-
biren setmanes difícils pel
que fa a hospitalitzats i crí-
tics a les UCI, i subratlla les
contradiccions entre el
dret de votar i el que diu la
prudència sanitària. “Es-
tem demanant restric-
cions molt més importants
des d’abans de Nadal, i fins
i tot hem tornat a proposar
un nou confinament domi-
ciliari.” Pel president dels

metges barcelonins, “el sis-
tema està patint i estem al
límit, no pas d’estructures,
però sí de recursos hu-
mans”. Amb tot, Padrós és
conscient que el govern
poc hi pot fer: “Veient qui-
nes són les competències

de la Generalitat, el reclam
ja el faig al govern espa-
nyol, perquè decreti el
lockdown” i que imiti els
països europeus ajudant
els sectors afectats.”

Per la seva banda, Beni-
to Almirante, cap de malal-

ties infeccioses del Vall
d’Hebron, assenyala que
per celebrar unes elec-
cions cal un volum de
transmissió tan baix com
sigui possible, i que ara per
ara l’evolució de la pandè-
mia és incerta. Un cop re-

signats a fer les votacions,
considera, “s’han d’opti-
mitzar les mesures habili-
tant espais grans com fan
altres països, com ara pa-
vellons d’esports o espais
oberts; pensar que si fa mal
temps caldrà protegir la
gent que s’esperi al carrer i
evitar, per exemple, que
persones de risc estiguin
en una mesa de votació”.

Els mateixos i encara
més inconvenients hi tro-
ba Clara Prats, que lidera
el grup de biologia compu-
tacional en sistemes com-
plexos de la UPC. D’entra-
da, que la quantitat de gent
en quarantena, entre posi-
tius i contactes, serà molt
alta i, també, que “mobilit-
zar milions de persones en
un sol dia és augmentar
el nombre d’interaccions
socials i el perill que hi
hagi un gran volum de con-
tagis que el sistema de ras-
treig no podrà assumir.
Entre les seves propostes
hi ha la d’allargar el termi-
ni de votacions més d’un
dia i posar com més
barreres millor als contac-
tes i a l’acumulació d’aero-
sols. ■

Els metges desaconsellen
la celebració dels comicis
a Els experts dubten que es pugui garantir la seguretat durant les votacions a Padrós insta el govern
espanyol perquè escolti els sanitaris i extremi les restriccions, incloent-hi confinaments domiciliaris

M. Moreno
BARCELONA — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases
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“S’ha de fixar criteris
d’exclusió estrictes per
triar les persones que
estiguin a les meses”
Benito Almirante
CAP DE MALALTIES INFECCIOSES DE
L’HOSPITAL VALL D’HEBRON

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“Caldria pedagogia
perquè l’acte de votar
fos segur, i sabem que
el risc mai serà zero”
Clara Prats
GRUP DE BIOLOGIA COMPUTACIONAL
EN SISTEMES COMPLEXOS DE LA UPC

“Els condicionants
són epidemiològics
i sanitaris; la decisió,
en canvi, és política”
Jaume Padrós
PRESIDENT DEL COL·LEGI OFICIAL
DE METGES DE BARCELONA

Reunió de la mesa de grups sobre les eleccions ■ ACN
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La junta electoral provin-
cial de Lleida i el Diari Ofi-
cicial de la Generalitat de
Catalunya (DOGC) van
tancar divendres definiti-
vament el llarg cerimonial
de confecció, presentació,
validació i proclamació de
les candidatures al Parla-
ment de Catalunya donant
el vistiplau a les llistes que
es presentaran a les comar-
ques de Ponent.

El procés de proclama-
ció va començar amb les de
Tarragona, on es presenta-
ran 18 candidatures, per
continuar per les de Barce-
lona, 22 llistes, i les 20 can-
didatures de les comar-
ques de Girona. A Lleida se
n’han validat 18, i només
dues n’han quedat fora per-
què no han assolit el nom-
bre d’avals exigits per la llei.

Sumant les quatre de-
marcacions electorals, es
presenten un total de 78
candidatures de 24 op-
cions polítiques diferents,
de les quals quinze són ex-

traparlamentàries. A
aquestes cal afegir dues
candidatures més, les del
Partit Nacionalista de Ca-
talunya, que lidera Marta
Pascal, i el Partit Demòcra-
ta Europeu Català, PDe-
CAT, amb Maria Àngels
Chacón de cap de llista.
Aquestes dues opcions
són tècnicament extra-
parlamentàries, perquè
és el primer cop que con-
corren a les eleccions amb
aquestes sigles, però a la
vegada ja han format part
de l’arc parlamentari per
haver estat integrants de
la candidatura de Junts
per Catalunya a les darre-
res eleccions catalanes.

La formació sense re-

presentació en l’actual
Parlament a la qual les en-
questes donen més op-
cions d’aconseguir repre-
sentació és la formació
d’ultradreta Vox. Al mar-
ge d’aquest partit, també
es presenta el partit ani-
malista Pacma, Escons en
Blanc, Recortes Zero, Su-
port Civil Català, Per un
Món Més Just, Unides per
la Democràcia, Unión Eu-
ropea de Pensionistas i
l’Alianza por el Comercio
y la Vivienda. Aquests
partits no han aconseguit
poder formalitzar llistes a
totes les demarcacions i
n’hi ha, com la de Som
Terres de l’Ebre, que no-
més s’ha presentat per
Tarragona.

Dins de les opcions ex-
traparlamentàries també
n’hi ha de marcat caràc-
ter independentista, com
Primàries per la Indepen-
dència. Amb l’etiqueta de
partit català, però allu-
nyat de l’opció de Primà-
ries i amb una fort compo-
nent xenòfob hi ha la can-
didatura del Front Nacio-
nal de Catalunya. Pel cos-
tat de les esquerres es pre-
senten el Partit Comunis-
ta dels Treballadors de
Catalunya (PCTC) Iz-
quierda en positivo i el
Moviment corrent roig.

En relació amb les elec-
cions del 2017 el nombre
de llistes ha pujat molt.
Aleshores es van presen-
tar un total d’onze op-
cions polítiques dife-
rents. ■

a A Barcelona s’han validat 22 llistes, 20 a les comarques de Girona i 18 a les demarcacions de
Lleida i Tarragona a Catorze formacions extraparlamentàries aniran també als comicis

Jordi Panyella
BARCELONA

Fins a 24 opcions polítiques
diferents concorren al 14-F

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La xifra

7
partits que disposen de re-
presentació parlamentària
repeteixen: JxCat, ERC, PSC,
PP, Comuns, CUP i Cs.

Votants en un col·legi electoral el dia de la votació dels darrers comicis per renovar el Congrés
de Diputats espanyol ■ JUANMA RAMOS / ARXIU
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MÉS ELECCIONS

El secretari de comunicació
de Ciutadans, Nacho Martín
Blanco, va criticar ahir “la
pretensió del separatisme
d’aprofitar qualsevol ocasió
per fer electoralisme i
menysprear els jutges”, a les
portes de la trobada de la me-
sa de partits per analitzar la
situació de les eleccions.
Martín Blanco va dir que tant
l’executiu espanyol com el
govern català “han de garan-
tir que els catalans puguem
votar amb tranquil·litat i amb
seguretat sanitària el 14-F”, i
va qualificar de “batalla elec-
toralista” la pugna “entre els
partits separatistes i el PSC,
que va evitar un ajornament”
dels comicis per “intentar
salvar el seu candidat”.

La cap de llista de la CUP, Do-
lors Sabater, va anunciar ahir
que la formació presentarà un
recurs per impugnar el pla de
cobertura de la Corporació
Catalana de Mitjans Audiovi-
suals a la Junta Electoral Cen-
tral amb l’objectiu de deixar
fora Vox. La CUP argumenta
que un servei públic no hauria
de donar cobertura a un partit

Albiach reclama
a Illa que deixi
de ser ministre

La CUP vol Vox fora dels espais electorals

Ciutadans rebutja
el “menyspreu
als jutges”

La candidata d’En Comú Po-
dem en les eleccions del 14-F,
Jéssica Albiach, va reclamar
ahir a Salvador Illa que dimi-
teixi com més aviat millor
com a ministre de Sanitat.
“Em resulta escandalós que
el ministre de Sanitat, enmig
de la tercera onada i amb
unes xifres tan preocupants,
estigui fent campanya com
ministre candidat”, va asse-
gurar. També va instar el can-
didat socialista a respondre
“com més aviat millor” si ac-
ceptaria el suport de Vox per
governar a Catalunya, una
petició que arriba després
que el partit d’extrema dreta
digués divendres que avalaria
un govern liderat pel socialis-
ta. Albiach va dir que els co-

El PDeCAT acusa
el PSOE d’aplicar
“un 155” al PSC

La candidata del PDeCAT a la
presidència de la Generalitat,
Àngels Chacón, acusa el
PSOE d’aplicar “un 155 al PSC
perquè no ha respectat el
candidat que havia escollit la
militància del partit”. A parer
seu, el comitè federal que els
socialistes van celebrar ahir a
Barcelona és “un altre dels
tics intervencionistes a què ja
ens té acostumats el PSOE”.
Chacón es va sumar als par-
tits que reclamen a Illa que
deixi el ministeri i li va pregun-
tar “si les decisions que està
prenent les últimes setmanes
responen a criteris sanitaris o
partidistes”. Va advertir de “la
responsabilitat sobre les per-
sones que es contagiïn en la
jornada electoral”.

que empara els discursos
d’odi com és Vox. Sabater
també va criticar el silenci del
ministre de Sanitat, Salvador
Illa, davant “l’escàndol de les
vacunes a la cúpula de l’exèr-
cit”. “Si calla, potser és que vol
acontentar partits com ara
Vox, que està dient que li do-
narà vots”, va argumentar la lí-
der de la formació.

muns faran “tot el possible
perquè ni el PSC ni cap altre
partit arribi a cap acord” amb
ells. La candidata dels co-
muns va demanar a tots els
partits que signessin un ma-
nifest com l’impulsat al Con-
grés per rebutjar els pactes
amb la ultradreta.

Jéssica Albiach, candidata
d’En Comú Podem ■ ACN

Dolors Sabater, candidata de la CUP el 14-F ■ ACN
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uè en pensa, de l’enre-
nou polític i judicial
que s’ha produït sobre
la data dels comicis?

És un despropòsit. Aquí hi ha
una primera variable i és que,
més enllà de la pandèmia, el go-
vern ha estat incapaç de tenir
un dispositiu preparat per ga-
rantir el dret a vot de tota la ciu-
tadania. Les coses, una vegada
més, no s’han fet bé. Han manat
els interessos partidistes d’uns i
altres en aquest ball de dates. I
la segona variable és aquest nou
error de judicialitzar la política
que ens porta a l’insòlit escenari
en què estem ara: divendres vi-
nent pot començar una campa-
nya electoral sense que les elec-
cions tinguin data definitiva.
Tot aquest vodevil ens l’hau-
ríem estalviat si el president
Torra hagués convocat les elec-
cions ara fa un any, quan ell ma-
teix va dir públicament que la
legislatura estava esgotada i
que el govern era una olla de
grills. Novament es va triar el
camí equivocat i avui en patim
les conseqüències.

El PNC afronta en aquestes
eleccions el primer repte elec-
toral. Això arriba massa aviat?
Nosaltres som un partit jove,
fundat el 27 de juny del 2020.
Venim d’una iniciativa de la so-
cietat civil, que és El País de De-
mà, que va estar fent feina des
d’un punt de vista programàtic
durant un any. El primer repte
era poder-nos presentar a les
eleccions i s’ha assolit. Vàrem
recollir pràcticament 8.500
avals i ara estem donant a co-
nèixer el nostre projecte, que és
a mitjà termini.

Q

Vostè ha declarat que el catala-
nisme necessita com més ac-
tors millor. Però la fragmenta-
ció de l’espai i del vot postcon-
vergent no és contraproduent?
Junts per Catalunya i ERC es
decanten cap a la desobediència
i el PDeCAT segueix flirtejant
amb la unilateralitat, com ho ha
dit el president Mas. Feia falta
una força política que des del
catalanisme i del nacionalisme
defensés de manera ben des-
acomplexada que Catalunya és
una nació que té dret a decidir
el seu futur però que ara hi ha
una prioritat fonamental que és
la recuperació econòmica i la
transformació del país. Nosal-
tres superem aquesta lògica
d’espai convergent trossejat.
Som una força política nova,
que té claríssimament com a
mirall el que està fent el PNB, i
també el Bloc Quebequès i el
Partit Nacional Escocès. Per
tant no som estranys. De par-

tits nacionalistes en nacions
sense estat n’hi ha moltíssims i
trobàvem a faltar a Catalunya
una força política que aglutinés
des de la centralitat, des d’un
centre liberal catalanista. Per
això hem fundat el PNC.

Així el PNB és un referent mà-
xim per al PNC?
Ens emmirallem al cent per
cent en el PNB, amb la seva ma-
nera de fer política. És la via del
pragmatisme, de la política útil,
del que ens mereixem i del que
ens toca. El nostre és un nacio-
nalisme gradualista que, tal ve-
gada, va una mica més a poc a
poc, però sap que arriba lluny
perquè és sòlid.

Els bascos van a Madrid i sem-
pre pesquen coses. Vostès vo-
len recuperar el clàssic peix al
cove dels anys Pujol?
El president Pujol va ser el mà-
xim exponent d’aquesta política

i aquí tenim el seu llegat. Aquest
país no s’entén sense els hospi-
tals comarcals o sense l’eix
transversal i el del Llobregat.
Tot això és obra d’una Generali-
tat que tenia un prestigi, que
anava a Madrid i negociava. Què
ens ha passat ara? Doncs que
qui governa –ERC i JxCat amb
l’ajut inestimable de la CUP i del
PDeCAT– ens ha portat al fet
que les nostres institucions tin-
guin una capacitat zero per
transformar el país. En puc dir
peix al cove, però no sé si ara,
després de tants anys, tothom
entén aquest concepte. En tot
cas, el que fa falta és fer política
útil i defensar els interessos
dels catalans. Tenim l’ambició
de representar els set milions i
mig de catalans. Venim a fer
canvis perquè la incompetència
actual no es pot aguantar.
Aquestes eleccions han de ser-
vir per desemmascarar aquells
que, amb el seu relat i per al seu
propi interès, ens han venut re-
iteradament gat per llebre.

El PNC és contrari a la unilate-
ralitat, però són o no són inde-
pendentistes?
En el PNC no ens definim com a
independentistes. Som un par-
tit catalanista i nacionalista,
que defensa el dret a decidir
dels catalans i per tant de Cata-
lunya com a nació per tenir al-
gun dia un estat, però que posa
les persones al centre. I que
creu que aquesta manera d’en-
tendre el món entre si ets inde-
pendentista o no ho ets no re-
flecteix la pluralitat dels set mi-
lions i mig de catalans.

I què més defensen?
Defensem una manera de fer
política basada en l’acord i el
consens i també qüestions com

ara el concert econòmic i que, a
la llarga, els catalans puguem
votar en un referèndum per de-
cidir el nostre futur. I rebutgem
l’escenari de la confrontació i de
la desobediència, aquella mane-
ra de fer política que creu que el
pitjor és el millor.

Això no els apropa a alguns
plantejaments actuals d’ERC?
Ideològicament estem a anys
llum d’ERC, un partit que des
que és al govern no ha fet res
més que apujar els impostos,
treballar contra l’escola concer-
tada i frenar determinades in-
versions en l’àmbit de territori i
d’infraestructures. Nosaltres en
canvi defensem la supressió de
l’impost de successions, l’im-
post de patrimoni, de l’IVA i de
l’IRPF, volem un concert econò-
mic que ens permeti tenir més
diners i apostem per la col·labo-
ració publicoprivada en l’àmbit
sanitari, en el de l’ensenya-
ment, etc. Des del punt de vista
nacional, ERC està disposada a
reeditar un govern amb Junts
per Catalunya, per tant segueix
en la línia de la confrontació i la
desobediència. Nosaltres hem
dit de totes les maneres possi-
bles que no volem un govern
que es mantingui en aquesta lí-
nia i no li donarem suport.

El PNC va a les eleccions en so-
litari. No hi ha hagut possibili-
tat d’una entesa amb el PDe-
CAT?

Marta Pascal

MODEL · “Nosaltres ens emmirallem al cent per cent en el Partit Nacionalista Basc. És la via
de la política útil”CONSENS · “Intentar acordar alguna cosa no vol dir abaixar el cap”

“Venim a fer canvis:
aquesta incompetència
no es pot aguantar”

CANDIDATA DEL PARTIT NACIONALISTA DE CATALUNYA

Toni Dalmau
BARCELONA

Marta Pascal (Vic, 1983) és la secretària general del Partit Nacionalista de
Catalunya (PNC) i cap de llista per Barcelona. Llicenciada en ciències polí-
tiques i en història i professora universitària, va començar l’activitat políti-
ca el 2006 a la Joventut Nacionalista de Catalunya i a Convergència De-
mocràtica de Catalunya, ocupant diversos càrrecs a la JNC, entre els
quals el de presidenta. Posteriorment va ser diputada al Parlament per
CiU i per Junts pel Sí (2013-2017) i senadora per designació autonòmica
(2018-2020). El 2016, amb la fundació del PDeCAT, va ser escollida coor-
dinadora general d’aquest partit, càrrec al qual va renunciar el juliol del
2018 en considerar que no tenia la confiança de Puigdemont. L’1 de març
del 2020 va deixar també el càrrec de senadora i poc després, el 27 de
juny d’aquell any, va ser escollida secretària general del Partit Nacionalista
de Catalunya, una nova formació catalanista i de centre liberal impulsada
des del laboratori d’idees El País de Demà. Marta Pascal vol seguir els
passos del pragmatisme i esperit negociador que tants bons resultats ha
donat al PNB i, defugint qualsevol temptació unilateralista, defensa dos
objectius preprocés que són el referèndum pactat i el concert econòmic
però també avançar en el dia a dia amb el clàssic peix al cove pujolià.

El peix al cove
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Vàrem fer una crida d’un front
ampli que pogués incorporar
gent catalanista i independen-
tista. Ens vàrem reunir amb el
PDeCAT però finalment ens
van dir que no creien que fos
possible una aliança. Fins i tot
vaig oferir renunciar a anar a la
llista perquè no hi hagués cap
mena de dificultat en el tema
del lideratge, però el PDeCAT va
considerar que no necessita su-
mar esforços. Jo crec que en
aquest cas ells han pres una de-
cisió estratègica de continuar
picant l’ullet a la unilateralitat.
El PDeCAT el que està dient és:
seguim amb el procés, som els
de sempre i per tant no canvia-
rà res.

Hi ha possibilitat d’algun acord
postelectoral amb altres forces
polítiques?
Ara mateix nosaltres només es-
tem concentrats a donar-nos a
conèixer i en les eleccions. I cre-
iem que podem ser al Parla-

ment i que podem condicionar
la política catalana de tal mane-
ra que aquest país comenci polí-
ticament a canviar i que això
tingui un impacte directe sobre
una situació econòmica ara ma-
teix molt complicada, que està
patint precisament pel fet que
els polítics actuals són incapa-
ços de resoldre els problemes.

Si el PNC entra al Parlament i
el PSC truca a la seva porta,
què els diran?
Nosaltres tenim tres elements
clau: el concert econòmic, el
dret a decidir i la recuperació
econòmica. El PSC té ara l’opor-
tunitat de dir-nos en quina línia
està: en la del catalanisme o,
com sembla, en la d’un projecte
sotmès al PSOE de Pedro Sán-
chez. Hi ha un ministre del go-
vern d’Espanya com Salvador
Illa que anteposa els interessos
particulars del PSC des d’un
punt de vista electoral a la seva
feina com a ministre. Això, no

ho hem vist a cap país europeu.
Jo he de recordar que el senyor
Illa és qui reiteradament va re-
presentar el PSC en qualsevol
manifestació que organitzava
Societat Civil Catalana, al cos-
tat de Vox, Ciutadans i el PP.

Vostè el 2018 va deixar el càr-
rec de coordinadora general del
PDeCAT afirmant que havia
perdut la confiança de Puigde-
mont. Ha tingut algun altre
contacte amb ell?
Hem parlat telefònicament i
ens hem vist a Waterloo. Li vaig
anar a portar el meu llibre i và-
rem parlar de política i de la se-
va situació personal. Amb el
president Puigdemont, hi he
tingut una discrepància política
en dues línies. En primer lloc, la
defensa per part del president
d’una estratègia de confronta-
ció i de unilateralitat, que és el
que encara està defensant
Junts per Catalunya. I la segona
discrepància amb ell és el tema

de la CUP. Crec que una força
política com la CUP, que és anti-
sistema, no pot marcar el destí
dels catalans. La meva decisió
va ser apartar-me del PDeCAT
perquè penso que en la política i
en la vida s’ha de ser coherent.

I, amb el president Mas, s’hi ha
reunit?
També hi he conversat. Sempre
li he dit que en el moment en
què el PDeCAT segueix desit-
jant pactar amb Junts per Cata-
lunya s’esvaeix del tot el llegat
convergent. El senyor Mas creu
que el PDeCAT i Junts per Cata-
lunya s’han d’entendre i aques-
ta és una discrepància molt de
fons que tenim. Li tinc, evident-
ment, respecte polític però dis-
crepo del fet que segueixi picant
l’ullet en el tema de confronta-
ció i desobediència i no se’n des-
marqui al cent per cent. Penso
que el temps ens ha donat la
raó, a aquells que dèiem que ai-
xò no ens portaria res de bo.

Malgrat el seu escepticisme
amb el procés, vostè també va
haver de passar pel jutjat...
M’acusaven del mateix que a
tothom: sedició, etc. Vaig haver
d’anar al Tribunal Suprem a de-
clarar davant del jutge Llarena
pels fets de l’1 d’octubre i també
vaig comparèixer com a testi-
moni en el judici del procés. Jo
he defensat sempre que no es
podia fer una declaració d’inde-
pendència, sinó que era millor
convocar unes eleccions al Par-
lament. Sempre he dit que la llei
de transitorietat del 5 i 6 de se-
tembre va ser un error, però
també considero que no és se-
riós ni es pot permetre que l’Es-
tat enviï policies a estomacar la
gent l’1 d’octubre. Ni la causa ni
el judici tenen cap mena de fo-
nament. Del que estem parlant
és de deixar votar a la gent.
L’Estat espanyol ha fet molt po-
ca autocrítica del que ha passat
els darrers anys.

Després de les reiterades nega-
tives de l’Estat espanyol a pac-
tar res amb el govern català,
vostès encara confien a arribar-
hi a algun acord?
No és que nosaltres hi confiem,
però sí que pensem que Catalu-
nya, que és una nació i vol tenir
un estat, té dret a resoldre la se-
va situació política a través del
referèndum. I també té dret a
disposar dels recursos necessa-
ris mitjançant un concert eco-
nòmic que no tenim, però que
l’Estatut permet. També cal tro-
bar la manera que els presos pu-
guin tornar a casa. Intentar
buscar el consens i acordar al-
guna cosa amb el govern espa-
nyol no vol dir abaixar el cap. ■

La candidata del PNC, Marta
Pascal, a la seu del partit a
Barcelona ■ ORIOL DURAN

10 coses que
no sabies...

Coherència. Aviat farà un
any que va renunciar a l’es-
có al Senat per les diferèn-
cies ideològiques amb el
seu anterior partit, el PDe-
CAT. És de les que conside-
ren que la coherència en
política no es demostra
quan et fan fora, sinó quan
marxes pel desacord amb
la línia política.

Docència. Treballa com a
professora a la Pompeu Fa-
bra i a la Blanquerna-Uni-
versitat Ramon Llull.

Doctora. Actualment està
en procés d’obtenir el doc-
torat en comunicació políti-
ca per la Blanquerna-Uni-
versitat Ramon Llull.

Internacional. L’any
2016 va viatjar als Estats
Units, quan la van seleccio-
nar per a una beca de lide-
ratge de la German Mars-
hall Fund, una institució
que es dedica a promoure
la cooperació entre l’Amèri-
ca del Nord i Europa.

Accident. El febrer del
2020 va tenir un accident
mentre esquiava a la Moli-
na que la va obligar a pas-
sar per la sala d’operacions
a causa d’una lesió al ge-
noll. Durant molts mesos
ha hagut de caminar amb
crosses.

Arqueòloga. De jove par-
ticipava en les campanyes
d’excavacions al poblat ibè-
ric i medieval de l’Esquer-
da, a Roda de Ter. Aquest
interès va fer que, a banda
de llicenciar-se en ciències
polítiques, també ho fes en
història.

Feines. Durant la seva
etapa universitària, treba-
llava els caps de setmana
en una botiga de roba in-
fantil de Vic per ajudar a
pagar-se els estudis. Tam-
bé feia classes particulars.

Esport. És sòcia i abona-
da del Barça. També ha fet
de monitora d’esquí per a
nens.

Llaminera. Els dolços
són una de les seves pas-
sions gastronòmiques.

Compromesa. Ha estat
sempre defensora de la
igualtat de gènere i això ho
ha traslladat al món de la
política. L’any 2012 va ser la
primera dona que va presi-
dir la Joventut Nacionalista
de Catalunya, branca juve-
nil de CDC.

❝Qui governa ha fet
que les institucions
tinguin una capacitat
zero de transformar
el país

❝Aquestes eleccions
han de servir per
desemmascarar els
que ens han venut
gat per llebre

Nosaltres tenim
l’ambició de
representar els set
milions i mig de
catalans

❝
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L’encara ministre de Sani-
tat, Salvador Illa, va apro-
fitar la reunió del comitè
federal del PSOE per fer el
seu primer discurs com a
candidat del PSC a la pre-
sidència de la Generalitat.
Illa es va presentar com el
salvador de la unitat a Ca-
talunya i es va comprome-
tre a treballar “al 101%”
per ser el candidat dels so-
cialistes i anar a buscar el
vot de tots els que han dei-
xat de votar el PSC i dels
que encara no l’han votat
mai, “sense preguntar
d’on venen i sense passar
comptes amb ningú”. Illa
va aparèixer agombolat
pel secretari general del
PSOE i president del go-
vern espanyol, Pedro Sán-
chez, i pel primer secretari
del PSC, Miquel Iceta, que
es van desfer en elogis cap
a la figura del candidat.

Sánchez es va mostrar
convençut que “el canvi”
no es pot ajornar a Catalu-
nya i va donar per fet
l’efecte Illa quan va afir-
mar que és “l’home que la
majoria de catalans miren
amb il·lusió”. “La data de
les eleccions tant és; el
més important és el res-
pecte a la democràcia”, va
reconèixer, tot i que just
després va assegurar que
“és inútil que es continuïn
inventant trucs”, amb re-

ferència al decret d’ajor-
nament electoral, sense
fer cap comentari sobre
les dificultats que té orga-
nitzar les eleccions amb
l’actual situació sanitària.

El president del govern
espanyol va lloar la gene-
rositat del seu ministre
quan va dir que havia ac-
ceptat ser el candidat

“sense ambicionar-ho”,
per “servir els catalans i
no per servir-se dels cata-
lans”. També va tenir pa-
raules d’agraïment cap a
Miquel Iceta, de qui va dir
que havia estat l’artífex de
la designació d’Illa.

Sánchez va reivindicar
el PSOE com l’esquerra
veritable que “ha sobrevis-

cut a l’autèntic exili per
defensar la legalitat demo-
cràtica i combatre una dic-
tadura tan il·legítima com
despòtica”, paraules que
van semblar una resposta
al seu soci de govern, Pa-
blo Iglesias, que fa pocs
dies va comparar la situa-
ció de Carles Puigdemont
amb la dels exiliats repu-

blicans durant la dictadu-
ra franquista.

“Sense revenges”
Salvador Illa va assegurar
que volia ser el candidat de
la gent que ha girat full,
perquè creu en la Catalu-
nya que suma “sense re-
venges”. El candidat socia-
lista, que va qualificar de

“dècada perduda” els dar-
rers anys a Catalunya, va
apel·lar a un “sentiment
reparador” per fer front a
la situació actual i va as-
segurar que la solució
“no arribarà amb l’enfron-
tament entre les dues
parts”. És per això que va
explicar que no pensa per-
dre “ni un minut a fer re-
trets”. Illa es va presentar
com una persona “humil” i
va defensar la necessitat
de “convertir l’atipament
en esperança i confiança”.

Va avançar que en els
propers dies presentarà
una sèrie de professionals
dels àmbits econòmic, sa-
nitari i social que l’acom-
panyaran, i alhora va des-
tacar la importància d’“es-

coltar” els moviments so-
cials i d’integrar totes les
“capes” de la societat per
garantir una Catalunya
“inclusiva”.

Miquel Iceta, que va
obrir l’acte com a amfitrió,
va presentar Illa com “el
president que Catalunya
mereix i necessita” i la fór-
mula per fer front a la “de-
cadència” i la “incompe-
tència” del govern actual.
Illa li va respondre agraint
el seu gest de fer un pas al
costat i anomenant-lo en-
tre els seus referents polí-
tics al costat de noms com
Ernest Lluch, Pasqual Ma-
ragall i Carme Chacón. A
més, va recordar la seva
“fermesa en els moments
més difícils”. ■

Sánchez sosté que “el canvi”
no es pot ajornar a Catalunya
a Manté que “és inútil que es continuïn inventant trucs”, amb referència al decret d’ajornament
electoral a Illa diu que es presenta per vèncer la divisió i que no perdrà el temps amb retrets

Marta Membrives
BARCELONA

Pedro Sánchez va presidir un comitè federal del PSOE a Barcelona que es va convertir en la presentació d’Illa ■ EFE

“La data de les
eleccions tant és;
el més important
és el respecte a la
democràcia”
Pedro Sánchez
SECRETARI GENERAL DEL PSOE

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

Pablo Casado va ser ahir a
Barcelona per presentar
els candidats del PP a les
eleccions al Parlament i
qualificar la seva opció de
“canvi de veritat” davant
els “tripijocs” entre el PSC
i ERC. “Votar el PSC és vo-
tar ERC, i votar ERC és

apuntalar el PSC i el PSOE
a La Moncloa”, va afirmar
el president del PP, que va
qüestionar la candidatura
de l’actual ministre de Sa-
nitat, Salvador Illa, com a
cap de llista del PSC. Casa-
do li va retreure que ahir
estigués a Barcelona “fent
campanya” i va assegurar
que és “l’únic ésser viu de
la història de la humani-

tat” capaç de dedicar-se al
101% a dues activitats di-
ferents. També va dema-
nar a l’actual ministre de
Sanitat que reflexioni so-
bre “l’ètica i l’exemplari-
tat” que trasllada sent en-
cara membre del govern
espanyol i, al mateix
temps, “fent mítings”.

El candidat del PP a
presidir la Generalitat de

Catalunya, Alejandro Fer-
nández, va presentar les
bases del seu programa,
amb una proposta per “re-
cuperar” el dret a escollir
lliurement els centres es-
colars i la lluita contra
l’ocupació.

Pablo Casado va anun-
ciar que dilluns el PP pre-
sentarà un recurs al Tribu-
nal Constitucional contra
el reial decret llei sobre els
desnonaments, ja que “fa-
cilita” l’ocupació a l’Estat.
“La seguretat jurídica, la
propietat privada i el lliure
mercat són la clau d’una
societat avançada”, va
mantenir. ■

Casado diu que votar
PSC i ERC és el mateix
Redacció
BARCELONA

Pablo Casado , a la dreta, amb el candidat del PP a la
presidència de la Generalitat Alejandro Fernández ■ EFE



EL PUNT AVUI
DIUMENGE, 24 DE GENER DEL 202114 | Nacional |

“Al feixisme se’l combat i
no s’accepten vots de fei-
xistes.” La candidata de
Junts, Laura Borràs, va
demanar ahir al candidat
socialista, Salvador Illa,
que actuï amb “exigència
ètica”, després de l’oferta
del partit ultradretà Vox
de donar-li suport en el cas
que aconseguissin repre-
sentació en les pròximes
eleccions al Parlament de
Catalunya i per evitar que
l’independentisme torni a
presidir el país. “Hem tin-
gut un exemple lamenta-
ble a l’Ajuntament de Bar-
celona i espero que el se-
nyor Illa recapaciti i surti a
dir el que em sembla que
èticament s’hauria de dir:
no instrumentalitzar ni
aprofitar els vots dels fei-
xistes per poder ser presi-
dent d’una institució que
estaria tacada abans de
començar només per
aquest fet”, va opinar. A
Borràs li van demanar el
seu parer durant la pre-

sentació que va fer ahir al
migdia del seu llibre Filla
de l’1 d’octubre en un acte
a l’Ateneu Barcelonès, que
també es va poder seguir
en directe per les xarxes.

“Jo vaig dir que no seria
presidenta i ni tan sols ac-

ceptaria els vots dels par-
tits del 155 perquè per sa-
ber quina acció política
has de fer també has de sa-
ber quines línies vermelles
no es poden travessar”, va
confirmar Borràs.

La candidata va qualifi-

car com a “molt mala notí-
cia” la possibilitat que
“partits que defensen
aquest feixisme institu-
cionalitzat com és Vox pu-
guin entrar en la política
catalana”.

De fet, de la vida políti-

ca, Borràs va reconèixer
que és un escenari desco-
negut, “terra ignota”, va
dir. “És molt diferent vist
des de dins que no pas des
de fora”, va reconèixer.
“És un escenari d’hostili-
tat i és una guerra en
molts sentits”, va dir. “Hi
ha una obstaculització
permanent de la norma
per posar fi a l’indepen-
dentisme català”, assegu-
rava Borràs. “Estan dispo-
sats a carregar-se la demo-
cràcia per posar fi a l’inde-
pendentisme català”, va
asseverar.

Per la candidata, “les
males interpretacions
permanents, el fet de cap-
girar les coses que plante-
ges... és la part més difícil”
de la política. “Sempre dic
el penso i penso el que dic i
faig el que dic.”

“No podem mostrar-
nos indiferents amb les
mentides i demano que
ningú s’hi acostumi”, va
defensar Puigdemont. “El
país necessita que el go-
verni gent amb moral de
victòria”, va dir. ■

E. Garcia
BARCELONA

a La candidata de Junts per Catalunya reconeix que no acceptaria vots de feixistes ni dels partits
que van donar suport al 155 a Va qualificar de “molt mala notícia” que puguin arribar al Parlament

Borràs demana a Illa que
rebutgi pactar amb Vox

En la presentació del llibre,
que explica com neix el seu
compromís polític, Laura
Borràs va compartir protago-
nisme amb el 130è president
de la Generalitat, Carles Puig-
demont, que va intervenir-hi
per videoconferència. En un
moment de la conversa, tots
dos van recordar el moment
en què Puigdemont va oferir
a Borràs liderar la candidatu-
ra. “Em va dir: «No em pots
dir que no»”, va recordar ahir
Borràs, que va citar el poema
de Montserrat Abelló
“Aprenc a dir que no”. “Costa
molt dir que no quan et fan
propostes que impliquen un
repte personal i col·lectiu
com aquest”, va dir Borràs.
“La política noble és un acte
de servei i és vist així a les de-
mocràcies europees i així és
com vull que es visqui a la Re-
pública Catalana”, va mani-
festar Puigdemont.

Un moment de la conversa d’ahir entre Laura Borràs i Carles Puigdemont ■ ACN

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

El sí a la
candidatura per
no saber dir no

“Estan disposats
a carregar-se
la democràcia
per posar fi a
l’independentisme”
Laura Borràs

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

ERC se sent “guanyadora”
i amb el convenciment que
és l’única força capaç de li-
derar “un front ampli”
amb què es pot posar fi a la
repressió i aconseguir “el
reconeixement a el dret
d’autodeterminació de la
ciutadania de Catalunya”.
L’exconsellera Meritxell
Serret, exiliada a Bèlgica i

número 2 d’ERC a Lleida
en substitució de Bernat
Solé, conseller d’Acció Ex-
terior inhabilitat aquesta
setmana per haver facili-
tat l’1-O quan era alcalde
d’Agramunt, va enviar un
missatge gravat per a un
acte de precampanya que
els republicans van cele-
brar ahir a Lleida. Marta
Vilalta és la cap de llista a
la demarcació.

“ERC en aquestes elec-
cions sortim a guanyar, sa-
bent que ens hi juguem
molt, que ens juguem la le-
gitimitat de les nostres
institucions i fins i tot el
valor de la democràcia,

perquè hi ha qui es pensa
que es poden guanyar o
manipular a través dels
tribunals”, va assegurar
Serret i recull Efe.

El vicepresident del go-
vern i candidat d’ERC a la
presidència de la Generali-
tat, Pere Aragonès, també
va demanar explicacions

al candidat de PSC, Salva-
dor Illa, en relació a la pos-
sible oferta del grup ultra-
dretà Vox amb vista a una
possible investidura. Per
Aragonès hi ha “una ope-
ració d’estat” amb l’objec-
tiu que les eleccions del 14
de febrer portin a la derro-
ta de l’independentisme.

“Estem davant d’una
operació d’estat que utilit-
za totes les eines que té , si-
gui la justícia, siguin els
poders econòmics, siguin
els poders mediàtics per
intentar que un ministre
espanyol acabi presidint la
Generalitat de Catalu-
nya”, va dir. ■
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a Aragonès també
demana explicacions
a Illa sobre l’oferta
de l’extrema dreta

ERC se sent
“guanyadora”
per liderar

ERC va confirmar oficialment
divendres la substitució en la
llista per Lleida de Bernat So-
lé per Meritxell Serret, que va
ser la consellera d’Agricultura
en el govern de l’1 d’octubre,
està exiliada a Bèlgica des del
mes d’octubre del 2017 i és
l’actual delegada de la Gene-
ralitat a Brussel·les.

Sobre aquest punt, el vice-
president del govern i candi-
dat d’ERC, Pere Aragonès va
assegurar: “Si no volen que
nosaltres posem la gent com-
promesa amb l’1-O a les llis-
tes, si no volen caldo, dues
tasses.”

Per Bernat Solé, amb la
seva inhabilitació “no hi gua-
nya ningú, ni els tribunals, ni
l’Estat, ni l’independentisme,
sinó que només hi perd la de-
mocràcia”.

Aragonès i, en segon terme, Vilalta, ahir en l’acte de Lleida ■ ACN
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Dues tasses del
mateix “caldo”
de l’1 d’Octubre
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